

[Text]

prisonment last year was involved in that demonstration and was arrested after it. He was there. Of course, we cannot give a judgment on the labour dispute.

Mr. Orlikow: Well, Mr. Chairman, I do not think I want to ask any more questions. I want to put that on the record. I think in the time I have left I will state my opinion, and that is that it seems to me—and I think Mr. Saulnier and Mr. Côté would agree—that Montreal has faced and is facing some very serious difficulties which have resulted in violence, in riots and so on. I think to the extent they have indicated to us and given evidence that a number of CYC volunteers were involved in these activities these activities were wrong. They have to be condemned and the CYC, if it continues, has to take steps to stop them.

I want to say, Mr. Chairman, I think it is completely wrong to suggest that this small organization and this small group of people are the main group responsible for the difficulties in Montreal. I think that is nonsense. That is the impression we have been given here and that is the impression the press is carrying. I think to say this is to ignore the fact that Mr. Lemieux and his organization are following a very militant course; that Mr. Chartrand and the Montreal CNTU are following a very militant course; that some

• 1030

people in the St. Jean Baptiste society who have now come out for separatism are following a very militant course.

I say this, and I say this advisedly, Mr. Chairman: I think when Mr. Saulnier comes here and tells us or implies that the CYC or some members of the CYC are the main culprits...

Mr. Nowlan: On a point of order, I think Mr. Saulnier is quite capable of saying what he said and my recollection... Who said what?

Mr. Duquet: I said Mr. Saulnier...

Mr. Nowlan: You were not even here yesterday.

The Chairman: I think this monologue of opinionated opinion does not necessarily help the deliberations of this Committee. It is not my recollection that Mr. Saulnier or Mr. Côté said that the CYC was the culprit in all the disturbances and problems in Montreal; it was one factor in a large picture.

Mr. Orlikow: On another point of order, I was watching the clock very carefully. It was

[Interpretation]

née dernière a participé à la manifestation et arrêté par la suite. Il va de soi qu'on ne peut pas porter de jugement sur les conflits syndicaux.

M. Orlikow: Monsieur le président, je ne pense devoir poser d'autres questions. Je voudrais simplement faire connaître mon opinion durant les minutes qui me restent. Je pense que M. Côté et M. Saulnier sont d'accord avec moi, pour dire que Montréal est aux prises avec de grandes difficultés, qui ont entraîné des actes de violence, des émeutes, etc. Ils nous ont fourni la preuve qu'un certain nombre de volontaires de la CJC ont participé à ces activités répréhensibles et contre lesquelles la CJC devrait sévir à l'avenir.

Je crois cependant qu'il ne faudrait pas tenir ce petit groupe responsable des difficultés que connaît actuellement la ville de Montréal. Une telle attitude serait absolument sans fondement. C'est l'impression qu'on a recueillie ici et c'est celle de la presse. C'est oublier que M. Lemieux et son organisation, M. Chartrand et la CSN sont des militants ainsi que certains membres de la Société Saint-Jean-Baptiste, qui s'est déclarée séparatiste. C'est pourquoi, monsieur le président, quand M. Saulnier vient ici pour nous dire que certains membres de la CJC sont les principaux responsables...

M. Nowlan: J'invoque le Règlement, monsieur le président. Je pense que M. Saulnier est parfaitement capable de dire ce qu'il a dit, et si je me souviens... Qui a dit quoi...

M. Duquet: J'ai dit que M. Saulnier...

M. Nowlan: Vous n'étiez même pas ici hier.

Le président: Je pense que ce genre d'opinion personnelle n'aide pas les travaux du Comité. Je ne me souviens pas que M. Saulnier ou Côté aient dit que la CJC était responsable de tous les troubles et problèmes à Montréal mais qu'elle était simplement un des facteurs de l'ensemble.

M. Orlikow: J'invoque de nouveau le règlement et je surveille l'heure. Je n'avais pas